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ZÁPIS 
z Vědecké rady UHK 

ze dne 26. 9. 2007 
 

 
 
 
Přítomni: 
prof. PhDr. Lubomír Brokl, prof. PhDr. Martin Bílek, Ph.D., JUDr. Ing. Josef Byrtus, dr.h.c., 
doc. PhDr. Soňa Dorotíková, DrSc., prof. MUDr. Jaroslav Dršata, CSc., ThLic. Dominik Duka 
OP, doc. PhDr. Marta Faberová, CSc., Mgr. Petr Grulich, Ph.D., doc. PhDr. Iva Jedličková, 
CSc., doc. Ing. Vladimír Jehlička, CSc., doc. RNDr. Alica Kelemenová, CSc., prof. RNDr. 
Daniel Kluvanec, CSc., prof. PhDr. Blahoslav Kraus, CSc., prof. PhDr. Robert Kvaček, CSc., 
prof. Ing. Miroslav Ludwig, CSc., doc. PhDr. Bohuslav Mánek, CSc., prof. MUDr. Karel 
Martinik, DrSc., doc. RNDr. Jaroslava Mikulecká, CSc., doc. Ing. Petr Pánek, CSc., prof. 
MUDr. Roman Prymula, CSc., prof. PhDr. Jiří Skopal, CSc., doc. RNDr. PhDr. Antonín Slabý, 
CSc., prof. MUDr. Ivo Šteiner, CSc., prof. PaedDr. Gabriel Švejda, CSc., prof. Ing. Bohumil 
Vybíral, CSc., prof. PhDr. Vladimír Wolf 
  
Omluveni:  
prof. Ing. Pavel Cyrus, CSc., doc. Ing. Ladislav Hájek, CSc., doc. RNDr. Josef Hynek, MBA, 
Ph.D., prof. Ing. Jiří Klíma, CSc., prof. RNDr. Peter Mikulecký, CSc., prof. PhDr. Svatava 
Raková, CSc., prof. RNDr. Václav Slavík, DrSc., doc. PaedDr. Jiří Štyrský, CSc., prof. Ing. 
Jiří Voříšek, CSc. 

 
   
                                      

Program: 
 
1. Úvodní slovo rektorky Univerzity Hradec Králové 
2. Aktuální zprávy z oblasti vědy na Univerzitě Hradec Králové 
3. Projednání Aktualizace Dlouhodobého záměru vzdělávací a vědecké, 

výzkumné, vývojové a další tvůrčí činnosti Univerzity Hradec Králové na rok 
2008 a seznámení s  navazujícími navrhovanými rozvojovými projekty 
Univerzity Hradec Králové na rok 2008 

4. Strategické záměry Univerzity Hradec Králové na čerpání prostředků ze 
Strukturálních fondů EU na léta 2007 – 2013 

5. Závěr 
 
 
Bod č. 1: 
Jednání zahájila a dále řídila předsedkyně Vědecké rady UHK doc. Mikulecká. Sestavením 
návrhu usnesení byl pověřen prorektor UHK doc. Slabý. Z 35 členů Vědecké rady UHK bylo 
přítomno 26 členů. 
 
Na začátku projednávání plánovaného programu představila doc. Mikulecká nové členy 
Vědecké rady UHK – generálního konzula ČR v Katovicích JUDr. Ing. Josefa Byrtuse, dr.h.c. 
a děkana Fakulty humanitních studií UHK Mgr. Petra Grulicha, Ph.D. 
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Bod č. 2: 
Doc. Mikulecká seznámila členy Vědecké rady s vývojem Univerzity Hradec Králové od 
minulého zasedání. Jako první připomněla slabé stránky univerzity indikované v září 2006, 
následně prezentovala postup univerzity při jejich odstraňování. Stručně představila nové 
doktorské studijní programy, získaná habilitační a inaugurační práva, akreditované 
strukturované studium učitelství na Pedagogické fakultě, úspěchy v získaných projektech a 
grantech výzkumu a vývoje. Na závěr seznámila členy Vědecké rady s aktuálním stavem 
výstavby nové budovy Fakulty informatiky a managementu. 
 
 
Bod č. 3: 
Dokument Aktualizace Dlouhodobého záměru UHK na rok 2008 byl členům Vědecké rady 
zaslán k prostudování. Proto se prof. Bílek věnoval významnějším bodům tohoto materiálu. 
V oblasti internacionalizace vyzvedl plnění vytyčených cílů zvyšováním počtu mobilit 
studentů a učitelů, dále uvedl potřebu klást důraz na vytváření podmínek pro další rozvoj 
studia zahraničních studentů, doplňování a aktualizaci cizojazyčných informačních materiálů 
a zapojení se do projektů podporovaných dotacemi z Evropské unie. Další priorita univerzity 
je v oblasti excelence akademických činností. Zde prof. Bílek představil několik cílů 
vzdělávací činnosti. Dále se věnoval cílům výzkumu a vývoje, vyzdvihl přípravu pěti nových 
výzkumných center na UHK a v rámci této priority ještě představil cíle řízení a investičního 
rozvoje, hlavně úkol uvést do úplného provozu novou budovu Fakulty informatiky a 
managementu a zahájit přípravné projektové práce na stavbu dalšího objektu v lokalitě Na 
Soutoku. V poslední prioritě v oblasti kvality a kultury akademického života zmínil prof. Bílek 
zaměření se na vzdělávání akademických pracovníků a dalších zaměstnanců s pomocí 
projektů Evropské unie. 
 
V návaznosti na dokument Aktualizace Dlouhodobého záměru představil doc. Slabý členům 
Vědecké rady sedm podávaných rozvojových projektů za UHK na rok 2008. 
Každý projekt stručně charakterizoval v pořadí dle priority pro UHK, nejdůležitější Rozvoj ICT 
na UHK v roce 2008 představil podrobněji. Jedná se o projekt s největším rozpočtem a 
zásadní důležitostí pro UHK, který je složen z několika dílčích částí příbuzných tématem 
rozvoje informačních a komunikačních technologií, ale postihující různé sféry života 
univerzity. Nakonec doc. Slabý uvedl, že univerzita se spoluúčastní na řešení pěti návrhů 
centralizovaných projektů. 
 
K bodu byla otevřena diskuze: 
 
prof. Dršata: Dotaz, zda jdou projekty do soutěže nebo či jde o přidělení finanční dotace. 
 
doc. Slabý: Jde  o přidělené finanční prostředky, pouze u centralizovaných projektů se jedná 
o soutěž. 
 
prof. Dršata: Dotaz, zda UHK podala v dubnu nějaké projekty v 7RP. 
 
doc. Mikulecká: Stali jsme se partnerem konsorcia v oblasti trénování paměti u starší 
generace prostřednictvím interaktivní televize. 
 
prof. Dršata: Dotaz na  bakalářské studium učitelství. Jaký je obsah vzdělávání  a jaké mají 
absolventi uplatnění. 
 
doc. Jehlička: Strukturování studia učitelství nebylo záměrem PdF, fakulta k tomu byla 
dotlačena okolnostmi. Počítáme s tím, že studenti budou pokračovat magisterským studiem. 
Bakalářské studium učitelství není (na rozdíl od jiných specializovanými bakalářských studií)  
konkurenceschopné. 



 3

prof. Ludwig: Položil otázku na finanční udržitelnost připravovaných projektů výzkumných 
center.   
 
prof. Bílek: Nepředpokládáme problémy s finanční udržitelností, připravujeme v této oblasti 
(OP Vzdělávání pro konkurenceschopnost) totiž malé projekty přibližně do řádu desítek 
miliónů s cílem konstituce a udržení výzkumných týmů. 
 
prof. Ludwig: Připomněl připravované změny ve financování výzkumu a vývoje a hodnocení 
výsledků výzkumu a vývoje, které (přestože jsou spravedlivější) mohou být hrozbou po 
univerzitu a na které by se měla univerzita připravit a reagovat na ně. 
Následovala výměna postřehů a zkušeností  prof. Ludwiga, prof. Dršaty, prof. Bílka, doc. 
Slabého, doc. Mikulecké a doc. Jehličky k tématu systému institucionálního financování. 
 
prof. Kluvanec: Konstatoval, že je patrný posun v rozvoji univerzity a tomu odpovídají i 
priority, které máme v Aktualizaci Dlouhodobého záměru. Kladně ohodnotil vazby a vztahy 
univerzity s regionem a hlavně městem Hradec Králové. Dále položil otázku na proporce 
v počtech studentů mezi bakalářskými a magisterskými programy a informoval o řešení 
tohoto problému na Slovensku. (Vstup do magisterských studijních programů by měla mít 
přibližně polovina absolventů bakalářského studia, jaké budou regulační mechanismy, 
kritéria výběrového řízení? Škola bude hodnocena i podle toho, kolik má vyšších stupňů 
studia, na Slovensku právě teď dochází k restrukturalizaci a probíhá boj o tyto vyšší stupně.) 
 
doc. Mikulecká: UHK vykazuje rozumné proporce mezi počtem studentů v bakalářských a 
magisterských programech a daří se jí plnit požadavky MŠMT. 
 
Bod č. 4: 
doc. Mikulecká: Uvedla vstup do bodu č. 4 jednání. Představila usnesení Správní rady UHK 
k rozvoji struktury univerzity. Správní rada doporučila vedení UHK, aby zahájilo kroky, které 
povedou k rozvoji struktury univerzity tak, aby jednotlivé součásti univerzity byly lépe 
vyvážené a více odborně profilované. Jednalo se zejména o založení fakulty přírodovědných 
(a technických) studií a posílení Fakulty humanitních studií. Doc. Mikulecká uvedla dále 
katedry a studijní obory, kterých by se restrukturalizace dotýkala i s počty akademických 
pracovníků a studentů. Následně konstatovala, že se jedná o počáteční úvahy, a reakce a 
názory členů Vědecké rady jsou proto vítány. 
 
prof. Dršata: Dotaz k oboru Bezpečnost práce v nevýrobních zařízeních, zda se jedná o 
chemii. 
 
prof. Bílek : Obor bude v garanci katedry chemie. 
 
Mons. Duka: Vyslovil díky univerzitě za spolupráci na konferenci o Janu Caramuelovi z 
Lobkovic. Dále  se zamýšlel nad česko-polskými vztahy a nad stavem příhraničních oblastí. 
Jednou z možností podpoření řešení této problematiky je posílení polonistiky v regionu a 
v podobném duchu rozvinutí historických studií. Pro iberoamerická studia nabídl kontakt na 
peruánského velvyslance, který by mohl pomoci fakultě při navazování kontaktů v jižní 
Americe. 
 
dr. Grulich: Fakulta humanitních studií již jednala s peruánským velvyslancem, děkuje za 
nabízenou pomoc. Následně dr. Grulich stručně představil nově vzniklé obory a jejich 
kapacitu. 
 
doc. Jehlička: Reagoval k otázce polonistiky - zájem o studium je však  minimální. Obory se 
nedaří naplnit tak, aby  studium bylo efektivní. Pedagogická fakulta ovšem nabízí výuku 
polštiny v rámci celoživotního vzdělávání. Reagoval i na otázku prof. Dršaty - 
v připravovaném oboru „Bezpečnost práce v nevýrobních zařízeních nepůjde o výuku 
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standardní chemie, zde máme v našem regionu značnou konkurenci. Využije se  možností v 
interdisciplinárních oborech. 
 
prof. Ludwig: Konstatoval, že by UHK měla dobře  rozmyslet směřování nové fakulty, se 
zohledněním konkurence a obtížnosti akreditace.   
 
prof. Šteiner: Otázka po důvodu zakládání  nové fakulty. 
 
doc. Mikulecká: Nejde o  vznik fakulty na zelené louce. Jde spíše  o restrukturalizaci 
univerzity. Oddělená fakulta by nadále zabezpečovala výuku pro učitelské obory ale rozvíjela  
by intenzivněji svůj   potenciál pro vědeckou činnost. 
 
prof. Wolf: Vyjádřil názor, že by spíš měla vzniknout fakulta sociálních studií. Neúspěšný 
pokus o vznik této fakulty byl učiněn  během  jeho funkčního období.  
Problémem zamýšlené fakulty přírodovědných (a technických) studií je i klesající zájem  o 
studium přírodovědných studií. Měl by se zvážit úbytek studentů při zavedení placeného 
studia. 
 
prof. Kluvanec: Podporuje vznik fakulty přírodovědných (a technických) studií. Není to nová 
myšlenka, Fakulta by měla vzniknout, aby doplnila profil univerzity, aby tu byl potenciál pro 
rozvoj oborů neučitelských. Zkušenosti UKF v Nitře se s podobnou restrukturalizací jsou 
pozitivní. 
 
prof. Prymula: Konstatoval, že chápe důvody, proč by měla nová fakulta vzniknout. 
Připomněl značné saturování regionu v přírodovědných oborech, obtížnost akreditace a 
získání dostatečného počtu kvalitních studentů.  
 
doc. Mikulecká: Smyslem diskuse bylo získání celého spektra názorů. Restrukturalizace 
UHK je stimulována i zamýšlenými prioritami na  čerpání prostředků ze strukturálních fondů 
EU ( VaVpI ). Přírodovědné a technické obory jsou  preferovány.  Zde se univerzitě otevírá 
příležitost, proto by nebylo rozumné  o tom neuvažovat. 
 
prof. Vybíral: Připravují se další magisterské obory v oblasti přírodních věd a jejich aplikací. 
Počet studentů je sice malý, ale vývoj ve společnosti  směřuje ke snaze navýšení absolventů 
těchto přírodovědných oborů. 
 
prof. Švejda: Vřele by doporučoval  cestu vzniku fakulty přírodovědného typu. Představil 
zkušenosti z Jihočeské univerzity. 
 
dr. Byrtus: Zamýšlel se nad malým zájmem o polštinu v naší republice a hlavně v regionech 
sousedících s Polskou republikou oproti existujícímu poměrně velkému zájmu o češtinu a 
české reálie v Polsku. Zvažoval možnosti vzniku studijních oborů zaměřených na regionální 
politiku se zřetelem k nejbližším sousedům. 
 
doc. Mikulecká: Je to otevřená věc, kterou budeme sledovat. 
 
Mons. Duka: Shrnul regionálně-historické souvislosti  česko-polských vztahů. 
 
doc. Dorotíková: Snaha o hledání dalších  směrů a cest rozvoje UHK je přirozená.  Nová 
fakulta  by univerzitu dále profilovala a její vznik považuje za optimální cestu dalšího rozvoje 
univerzity. 
 
prof. Wolf: Potvrdil, že o studia polonistiky je značně menší zájem na české straně. Navrhl 
dát možnost studovat polským studentům na naší univerzitě. 
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Bod č.5: 

 
Doc. Slabý: přednesl usnesení ze zasedání vědecké rady s následující formulací: 
 
 
 
 
 

USNESENÍ 
 

ze zasedání Vědecké rady Univerzity Hradec Králové 
dne 26. září 2007 

 
 
Vědecká rada UHK:  
 

1. Vzala na vědomí informaci rektorky věnovanou vývoji Univerzity Hradec Králové 
v období od poslední Vědecké rady, bez připomínek. 

 
2. Projednala Aktualizaci Dlouhodobého záměru vzdělávací a vědecké, výzkumné, 

vývojové, umělecké a další tvůrčí činnosti Univerzity Hradec Králové na rok 2008  
a doporučila její předložení na MŠMT. V diskuzi nezazněly zásadní připomínky 
k materiálu. 

 
3. Vyslechla informaci rektorky o struktuře univerzity a zamýšlených variantách jejího 

dalšího vývoje. 
 
 
Následovalo hlasování o usnesení a ukončení vědecké rady. 
 
Výsledky hlasování o usnesení ze zasedání Vědecké rady Univerzity Hradec Králové ze  
dne 26. září 2007: 
 
Pro přijetí usnesení hlasovalo: 26 členů vědecké rady,  proti přijetí: 0 členů, žádný člen 
vědecké rady se nezdržel hlasování. 
 
Usnesení bylo jednomyslně schváleno.  
 
 
 
V Hradci Králové  5. 10. 2007 
 

 
doc. RNDr. Jaroslava Mikulecká, CSc., v.r. 

                                                                                                     rektorka UHK 
 
 
 
 
 
Zapsala: Bc. Edita Čudová 


